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A környezetvédelem 
nagyköveteAugusztus 20-án, 33 évi kiemelke

dő munkássága elismeréseként 
Dr. Sólyom László, a Magyar Köz
társaság Elnöke a Magyar Köztár
sasági Arany Erdemkeresztjét 
adományozta Dr. Szalóki Gyulá
nak, az Országgyűlés Környezet
védelmi Bizottsága főtanácsadójá
nak. Pályájának alakulásáról kér
deztük a budakeszi szakembert.

K
özgazdászként kezdtem
1971-ben az Építésügyi és 
Városfejlesztési Minisztéri
umban a Területfejlesztési fő
osztályon. Akkor a területfej

lesztés és a regionális fejlesztés egy telje
sen új, fejlődőben lévő szakterület volt. Itt 
dolgoztam 13 évig, ahol a Balaton-fejlesz- 
téssel, ipari beruházásokkal, határ menti 
együttműködéssel foglalkoztam. 
1985-ben Straub F. Brúnó akadé
mikus felkért, hogy a Parlamentben 
megalakuló környezetvédelmi bi
zottság munkáját szervezzem. Ko
rábban a Parlament és a bizottsá
gok csak formálisan működtek, 
ezért a parlamenti szakpolitikai 
munka teljes módszertanát ki kel
lett dolgozni. Ezt a reformot a 
rendszerváltást követően is tovább 
folytattuk. Mintegy húsz ország 
parlamentjében szereztem tapasz
talatokat, erről később számos cik
ket és tanulmányt írtam. Kezdettől 
fogva nem úgy tekintettem magam
ra, mintha egy átlagos hivatalnok lennék, 
hanem mintha magam lettem volna a kör
nyezetvédelem nagykövete a Parlament
ben. Nagyon örültem annak is, amikor 
1996-ban a Környezetünkért díjat kap
tam, mert ezt tartom a legmagasabb ki
tüntetésnek a környezetvédelmi szakmá
ban.
Mi az a három legfontosabb érték, amit egy 
pályakezdőnek is tanácsolna?

Nagyon fontos alapelv a szakmai függet
lenség megőrzése. Ezt az utóbbi 20 évben 
nem volt könnyű megszerezni. Azt hiszem 
ez a mostani fiataloknak már sokkal köny- 
nyebb. Fontos, hogy a fiatal szakemberek 
azzal számoljanak, hogy egész életükön át 
kell tanulni. A váltások is csak úgy lehet
ségesek, hogy az ember folyamatosan kép
zi önmagát, és ebben nem kell várni sen
kire sem. Lehet pályamódosítás, 2-3 vál
tást az ember elbír, ez egy normális dolog, 
sőt néhány nagy váltás jótékonyan hat, de 
ehhez folyamatosan kell tanulnia az élete 
végéig. Fontos továbbá a segítőkézség és a 
jövőre való gondolás. Gondolnunk kell 
azokra, akik a munkánkat a jövőben foly
tatják, nekik úgy kell átadni a tapasztala
tokat, hogy még nálunk is jobban tudják 
végezni a dolgukat. Merjenek álmodni, és 

merjék azt megvalósítani. Mostanában azt 
tapasztalom, bogy a fiatalok nem találják 
a helyüket, pesszimisták, elkeserednek, 
elégedetlenek ez uralkodik el rajtuk. Nem 
arra figyelnek, hogy van egy célom, és 
azért el kezdek dolgozni. Akinek van egy 
jó törekvése, annak az emberek mindig 
mellé állnak.
Magyarországon beszélhetünk e hatékony 
környezetvédelemről?
Az elmúlt 35 évben jelentős fejlődés 

ment végbe, hiszen 1970 körül még azért 
kellett harcolni, hogy létezik-e egyáltalán 
környezetvédelem, ugyanis akkor még azt 
vallották, hogy „a természetet le kell igáz- 
ni”. Ehhez képest jelentős szemléletváltás 
tanúi vagyunk, de mintegy 20-30 éves ké
séssel lemaradva a fejlett környezetpoliti

kát folytató észak- és nyugat-európai or
szágokhoz képest. Talán a környezeti köz
gondolkodásban nincs ilyen nagy lemara
dásunk, de magában a gyakorlatában, pl. a 
hulladékgazdálkodás, a szennyvíztisztítás 
terén a lemaradás még mindig 20-30 éves. 
Mi a véleménye Magyarország területfejlesz
tési és környezetvédelmi politikájáról?
Az Európai Unióhoz való csatlakozáshoz 

nagy reményeket fűztem, nem azért, 
mintha az unió egy szeplőtelen bárány 
lenne, hanem azért, mert a csatlakozás 
időszakában az unió komoly követelmé
nyeket támasztott Magyarországgal szem
ben. Ezeket jó részben teljesítette is az or
szág és a környezetvédelem is jelentős fej
lődésen ment keresztül. Kicsit félek, hogy 
ez a folyamat a csatlakozást követően las
sul. Viszont nagy reményeket támasztok 
az unió pénzügyi támogatásával kapcso
latban. A környezetvédelem és a terület
fejlesztés egyaránt az unió által támoga
tott tevékenység. Óriási tehát a felelőssé
günk, hogy a megszerzett anyagi forráso
kat jól költsük el. A tendenciákat figyelve 
úgy néz ki, hogy a pályázók országa let
tünk, hiszen máris az egyik slágerszakma 
a pályázatírás és ennek oktatása. Szerin
tem ennél sokkal fontosabb a szabályok, a 

különböző programok szakmai és pénz
ügyi kereteinek megalkotásához fűződő 
erőteljes érdekérvényesítés. Ide összpon
tosítanám a legkiválóbb szakembereket. 
Szűkebb hazájában, Budakeszin a nyolcva
nas években többed magával megalapította a 
Szépítő Egyesületet. Hogyan látta Budake
szit akkor, és hogyan most?

1980-tól érdeklődő szakemberként fi
gyeltem Budakeszi életét és kiváló adott
ságait, mondhatom azt is, hogy szakmai 
alapon választottam Budakeszit lakóhe
lyemül. Úgy gondoltam, nekem és a jöven
dőbeli családomnak ez a legjobb hely. Ha 
szóltam a település érdekében, akkor a 
szememre vetették: „mit akarsz, te nem itt 
születtél!" „Az igaz, hogy nem itt szület
tem, de én ide jöttem meghalni!” - vágtam 

vissza. A Szépítő Egyesület Bu
dakeszi fejlesztéséért és megóvá
sáért tenni akaró emberek össze
fogásából jött létre. A megalaku
lást követően nem sokkal már 
legalább száz tagot számláltunk, 
akikből idővel újabb csoportok 
jöttek létre, hagyományőrzők, 
asszonykórus és sok más. Leg
főbb cél a közösségformálás volt, 
ennek érdekében bálokat rendez
tünk, szerveztük az Erkel-ün- 
nepségeket, de tevékenyen részt 
vettünk a lomtalanításban és az 
emlékművek felújításában is. 
Nagyon büszke vagyok arra is, 

hogy az egyesület 1990-ben megkapta a 
Kós Károly-díjat. Budakeszi a szocializ
musban afféle mostohagyerek volt, az idő
szak nagy fejlesztései elkerülték, ezért ter
mészeti szépségei szinte érintetlenül ma
radtak. Úgy tűnik, hogy az utóbbi időben 
területeinkre többen is szemet vetettek. 
Az első ilyen támadás az „Alomvölgy” 
volt, most viszont a Tesco-áruház körüli 
eseményeket látom kockázatosnak. Nagy 
kérdés, hogy miként sikerül ezt kivédeni. 
A legkomolyabb gondot azonban a jövő
kép hiánya jelenti. Igen nagy szükség len
ne egy széles konszenzuson alapuló, jól 
megfogalmazott és alátámasztott, a tele
pülés értékeinek megőrzését magába fog
laló jövőképre, amelynek megvalósítását 
szisztematikus munka követheti. Sajnos 
az olykor már kaotikus közlekedési hely
zettel sem vagyok megelégedve, mert sem
milyen javító intézkedést nem látok eb
ben a tekintetben. Világosan látszik, hogy 
Budakeszi ezt a problémát egyedül nem 
tudja megoldani. A probléma megnyugta
tó megoldása érdekében regionális össze
fogásra lenne szükség, amely nem biztos, 
hogy az MO-ás autóút nyugati szektorá
nak megépítését jelentené.

Dr. Antalóczy Péter
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